
Van: Mudde, Rien
Aan: Mudde, Rien
Onderwerp: FW: Vliegactiviteiten van vliegbasis Leeuwarden-reactie op uw melding met nr LW13530
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Van: 
Verzonden: vrijdag 2 augustus 2019 11:39
Aan: JM.Tol@mindef.nl
CC: Onderwerp: RE: Vliegactiviteiten van vliegbasis Leeuwarden-reactie op uw melding met nr
LW13530
 
Goedemorgen,
 
Hierbij mijn reactie op onderstaande email.
Vriendelijke groet,.
 
 
 
 
Marsum, 2 augustus 2019.
 
Dag Jayme,
 
Nee, ik ben niet voldoende geïnformeerd met je aanvullende reactie.
Dat je ruiterlijk toegeeft dat je geen verklaring hebt waarom het vliegtuig uit mijn melding 118dB
produceerde siert je, maar niet dat je dat vervolgens niet volledig gaat uitzoeken.
Ik heb op het klachtenformulier de datum, tijd en transpondernummer aangegeven. Het moet
dus te vinden zijn en misschien niet uit de vluchtgegevens die jou ter beschikking staan maar dan
wel ergens anders.
Over de communicatie van de vliegbasis met de omgeving denk ik en dat zal je niet verbazen,
wat genuanceerder. Communicatie houdt in dat er geluisterd wordt naar de ontvanger. De
vliegbasis deelt mee, dat is eenzijdige communicatie. Klachten/vragen worden al helemaal niet
meer persoonlijk aangenomen na het stil leggen van de klachtenlijn. Zelfs het indienen ervan is
zo ingewikkeld geworden dat menig, niet in de omgang met defensie geschoolde, burger
afhaakt. Hoe zo transparantie?
Het onafhankelijke geluidmeetnet is vooralsnog een positieve bijdrage voor de omgeving maar
niet zodra daar dan een vraag uit komt, zoals in mijn geval, waarop het antwoord in nevelen
gehuld blijft.
Je excuses over de lange periode tussen het indienen van mijn klacht en jou antwoord zijn over
gekomen. Een communicatie adviseur moet een slechts voor één uitleg vatbaar antwoord
kunnen geven en daarom zou je de gebruikte formulering nog eens (taaltechnies) tegen het licht
kunnen houden.
Ik verwacht alsnog van je te horen waarom toestel 5452  op 22 mei 2019 om 11.49u 118dB
moest produceren.
Als altijd, met vriendelijke groet,.
 
 

Van: JM.Tol@mindef.nl [mailto:JM.Tol@mindef.nl] 
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Verzonden: maandag 29 juli 2019 16:44
Aan: 
Onderwerp: RE: Vliegactiviteiten van vliegbasis Leeuwarden-reactie op uw melding met nr
LW13530
 
Geachte mevrouw Tigchelaar-Pelser,
 
Hartelijk dank voor uw reactie. Ik zal proberen om in dit bericht zo goed mogelijk te reageren op
uw vragen en opmerkingen.
Om te beginnen met de vraag waarom het vliegtuig uit uw melding 118dB aan geluid
produceerde. Ik heb daar geen verklaring voor. Alle F-16’s die vanaf vliegbasis Leeuwarden op
die dag vlogen waren vrijwel identiek aan elkaar, qua startgewicht, motortype etc. Mijn enige
verklaring zou zijn dat de betreffende F-16 dichterbij het meetpunt heeft gevlogen dan de
andere toestellen. Maar dat is puur een aanname, ik beschik niet over de juiste vluchtgegevens
om dit te bevestigen. Ik heb wel uit de vluchtgegevens kunnen halen dat rond het tijdstip van uw
melding twee F-16’s (Polly flight) met naverbrander opstegen, net als de twee toestellen die vijf
minuten daarvoor waren opgestegen. Daarnaast hebben meerdere toestellen rondom de tijd die
u in uw melding heeft aangegeven een aantal doorstarts gemaakt (SFO-Simulated Flame Out
naderingen). Dit kunnen het soort vliegbewegingen zijn waarbij het gemeten aantal decibellen
zijn produceert.  
 
Verder geeft u aan dat ik in mijn antwoord impliceer dat u begrip moet opbrengen voor
personele onderbezetting bij defensie. Dit is niet het geval. Ik bood u in de reactie oprecht mijn
excuses aan voor de late respons en informeerde u over de reden aan waarom het zolang heeft
moeten duren. Meer niet, anders had ik dit vermeld in de reactie.
 
Om af te sluiten, het moet u ook opgevallen zijn dat er sinds 2017 (het ‘rampjaar’) aanzienlijk
meer en transparanter wordt gecommuniceerd vanuit de vliegbasis naar de omgeving. We
informeren zo goed mogelijk over wat we doen, waar we dat doen en vooral waarom we dat
doen, zoals van ons verwacht mag worden. Regelmatig geven we onze omgeving een kijkje in
onze manier van opereren en gaan we de dialoog aan, zoals bij Frisian Flag. Er zijn zelfs
(onafhankelijke) systemen bij gekomen waar men kan zien hoe er gevlogen wordt en welk geluid
daar bij hoort, zodat men zelf een beeld kan vormen en ons dus niet op onze blauwe ogen hoeft
te geloven. Dit laatste moet u zeker niet onbekend zijn. In mijn ogen doen we op dit moment
alles wat we kunnen om onze buren zo goed mogelijk op de hoogte te houden van onze
vliegactiviteiten. En proberen we zo goed mogelijk met elkaar in gesprek te blijven in welke vorm
dan ook, juist omdat we het met elkaar moeten doen in ons mooie Fryslân.
 
Hopende u hiermee voldoende te hebben geïnformeerd.
 
Hartelijke groeten,
Jayme Tol
J.M. (Jayme) Tol 
Eerste Luitenant 
Communicatieadviseur 
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Van: J 
Verzonden: maandag 29 juli 2019 09:26
Aan: Tol, JM, ELT, Bc., CLSK/LW/P&BV/COMM <JM.Tol@mindef.nl>
CC: 
Onderwerp: RE: Vliegactiviteiten van vliegbasis Leeuwarden-reactie op uw melding met nr
LW13530
 
Goedemorgen,
 
Hierbij mijn reactie op onderstaande email .
 
Marsum, 29 juli 2019.
 
Dag Jamie,
 
Hartelijk dank voor je reactie van 9 juli 2019 op mijn melding van 22 mei 2019.
De strekking van je reactie is en was mij bekend en dat straalvliegtuigen tot wel 140dB aan geluid
kunnen produceren ook. Dat defensie blijkbaar vindt dat de omgeving zo’n geluidsniveau als
‘normaal’ dient te beschouwen, terwijl gevalideerde onderzoeken wijzen op gezondheidsschade
bij een dergelijk geluidsniveau, blijf ik onbegrijpelijk en stuitend vinden.
Helaas ga je niet in op mijn vraag waarom dat ene vliegtuig, als enige, 118dB aan geluid moest
produceren. Dit was echt een afwijkende waarde en ik wil daar alsnog graag opheldering over.
Nog afgezien van de vraag of dat wel of niet binnen de wettelijke regels is.
Dan over de late reactie op mijn melding het volgende: je zegt dat “ als gevolg van beperkte
personele capaciteit ik niet eerder een reactie van defensie had mogen verwachten”. Dat
impliceert dat ik begrip moet opbrengen voor de personele onderbezetting bij een organisatie
waar ik geen invloed op heb. Ik neem aan dat het je duidelijk is dat je hiermee het onmogelijke
vraagt.
Inderdaad verwacht ik op een melding een snelle reactie van defensie ongeacht personele
capaciteits perikelen of welke problemen dan ook. Door jou reactie wordt, voor mij althans, eens
te meer duidelijk dat defensie slechts met de mond beleidt de communicatie met de omgeving
zwaarwegend te vinden. Hoewel ik verheugd ben te lezen in jouw reactie dat het niet de
bedoeling is van defensie om fauna  noch mensen te verstoren.
Vriendelijke groet,
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Van: JM.Tol@mindef.nl <JM.Tol@mindef.nl>
Verzonden: Tuesday, July 9, 2019 1:54:05 PM
Aan: shirap@live.nl
Onderwerp: Vliegactiviteiten van vliegbasis Leeuwarden-reactie op uw melding met nr LW13530
 
Geachte mevrouw Tigchelaar-Pelser,
 
U heeft recentelijk een melding gemaakt naar aanleiding van overlast inzake vliegactiviteiten van
de Koninklijke Luchtmacht. 
Allereerst onze welgemeende excuses voor de late terugkoppeling op uw melding. Als gevolg van
beperkte personele capaciteit heeft u niet eerder een reactie van ons mogen verwachten.
 
Dan inhoudelijk over uw melding. Op dit moment vindt de F-16 wapeninstructeurs-opleiding
‘FWIT 2019’ plaats op vliegbasis Leeuwarden.
Gedurende zes maanden worden F-16 jachtvliegers uit België, Nederland en Portugal opgeleid in
het uitvoeren en leiden van complexe missies en in het overdragen van hun kennis op collega-
vliegers op hun eigen vliegbasis.
 
U woont onder een luchtruim dat zeer regelmatig wordt gebruikt door militaire luchtvaartuigen
(TMA A en TRA10/10A).
Voor wat betreft het gemeten geluid, hier bestaan geen restricties voor. Het is algemeen bekend
dat straalvliegtuigen tot wel 120-140 dB kunnen aan geluid kunnen produceren, maar hier is
geen wettelijke limiet aan gesteld. Tijdens de FWIT-opleiding heeft de Koninklijke Luchtmacht
zeker niet de intentie om mensen te verstoren, maar juist als doel om de vliegers optimaal voor
te bereiden op hun opdracht/taak/missie. We beseffen ons dat het ervaren geluid zeer
vervelend is, maar helaas is het ook onvermijdelijk.
 
Ten behoeve van de FWIT is een beschikking uitgegeven namens de Minister van Defensie en in
overeenstemming met de Staatssecretaris van Infrastructuur en Waterstaat.
De beschikking is te vinden via de volgende link:
https://www.defensie.nl/downloads/besluiten/2019/05/08/jachtvliegtuigen-oefenen-boven-
noord-nederland
 
Uw melding wordt in het klachtensysteem geregistreerd en middels een halfjaarlijkse rapportage
gerapporteerd aan het COVM en middels een jaarrapportage aan de Minister van Defensie.
 
Met vriendelijke groet,
 
Sectie Communicatie vliegbasis Leeuwarden
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